
5چهار شنبه 17 آبان1402    شماره 1534 پرونده

که نظرم را جلب کرد از  جمله برنامه آقای محمدی، تهیه کننده محترم 
سینما که اطلاعات جذابی ارائه کردند.

محمد شاهدی:
باید نسبت دشمن مان شناخت داشته باشیم

چگونه اعتماد سازی می کنید و به مخاطبان می فهمانید که 
موضوعات و مسائل را در »ساعت به وقت قدس« درست تبیین 

می شود؟
نکته مهمی که این برنامه داشت این بود که فلسطین را کنار گذاشتیم 
و گفتیم اگر راجع به صهیونیســت و اســرائیل صحبت کنیم، مساله 
فلسطین را حل کرده ایم. در همه این سال ها دشمن اول ما صهیونسست 
و اسرائیل بوده است؛ وقتی قرار است با دشمنی بجنگیم، باید نسبت به 
آن شناخت داشته باشیم و بدون ابزار شناخت نمی شود به جنگ رفت. 
دانشجویان دانشگاه تلاویو راجع به زیارت عاشورا و دعای کمیل پایان 
نامه دکتری می نویسند، آن ها درباره سبک زندگی، روش غذا خوردن ما 
نیز آنقدر شناخت دارند و می دانند ما در شبکه های مجازی چه چیزهایی 
را دنبال می کنیم، اما ما هیچ شناختی از آنها نداریم. برای همین برخی 
در ایران می گویند اســرائیلی ها مظلوم اند، اما حقیقت این است که 
صهیونیست ها خود را فرزندان خدا می دانند و می گویند جنس ما خاک 
نیست و بقیه از خاک هستند، تازه خدا آنقدر ما را دوست داشته که بقیه 
حیوان بودند و آن ها را شکل انسان درست کرده است تا چشم مان اذیت 
نشود. وزیر گردشگری اسرائیل گفته بود چرا این قدر جنگ را طولانی 
می کنید، بمب اتم بیندازید تا تمام شود و نتانیاهو گفت خودمان آسیب 

می بینیم، این ها اینگونه فکر می کنند. به همین صورت یکی از مهمترین 
اصل ها در »به وقت فلســطین« اقناع کردن است. ما تلاش می کنیم 
واقعیات را مشخص و واضح بیان کنیم و خیلی پایه ای کار کنیم. رژیم 
صهیونیست پادگانی است، یک رژیم استعماری است. تمام دولت ها در 
ابتدا دولت و بعد نیروی نظامی درست می کنند این ها اول چهار نیروی 
شبه نظامی مثل پالماخ و اشترن درست کردند و روستاهایی همچون 
غانا، تنتورو ودهلاسی را گرفتند و بعد رفته رفته دولت درست کردند. 
در چنین جامعه ای دولت ملت اصلا شکل نگرفته است و همبستگی و 

تجانس بین ملت اش نیست. 
هدف و رویکرد اصلی »ساعت به وقت قدس« چیست؟

ما در جمهوری اسلامی ایران بر موضوعات فلسطین تاکید داریم و 
مسائل آن را اصل سیاست خارجه کشور کردیم، اما هرگز برای آن برنامه 
ریزی و برنامه سازی نکردیم. هیچ وقت در این 45 سال برنامه ای یکساله 
راجع به فلسطین نداشتیم. وقتی این موضوع آنقدر مهم است و برای آن 
هزینه می کنیم و می بینیم که مردم دربرابر آن موضع می گیرند، پس 
باید روی آن کار کنیم. دغدغه ای که بنده داشتم و این برنامه نیز دارد 
همین بود تا یک کار بلند مدت ساخته شود. متاسفانه مردم ما اطلاعات 
کمی دارند که اغلب همان ها هم اشتباه است. اطلاع کم شان هم پر از 
شبه و سوال است که آن هم از بی بی سی و من وتو گرفته اند و طوری شده 
است که تا می گوییم فلسطین، می گویند برق قطع شد! برق های مان برای 
فلسطین می رود. مرغ گران شد! به فلسطین کمک می کنیم. اما شما می 
بینید در لندن، پاریس و برلیــن و در 45 ایالت آمریکا تظاهرات برگزار 
می شود آن هم با چه شوری! مردم باید بدانند که فقط آن ها نیستند که 

حمایت می کنند، اتفاقا کمترین آدم هایی هستیم که در دنیا به خیابان 
ها می آیند و کمترین هزینه را می کنیم.

به عنوان یک تحلیل گر مسائل غرب آسیا، چه نقدی به برنامه 
»ساعت به وقت قدس« وارد می کنید؟

دوست داشتم سیاســت را از دریچه هنر و ورزش و تفریح بگوییم. 
جوانان خسته اند و فلسطین نیز تاریخ دارد ولی اگر همین تاریخ را در 
ورزش بیاوریم و بگوییم کریستین رونالدو 4 بار به اسرائیل دعوت شد 
اما نرفت و گفت من به کودکان فلســطین عرق ویژه ای دارم  و اگر می 
رفتم هرسال توپ طلا می گرفتم. یقینا برای جوانان جذاب تر می شد 
و اثر بیشتری می گذاشت. همچنین پرداختن به موسیقی، غذا، لباس، 
فرهنگ و هنر و سینمای فلسطین کمک می کند تا این موضوعات خسته 

کننده نباشد.

علی خلیلی: 
ما با سند حرف می زنیم

کمی درباره ورودتان به ایران توضیح دهید؟ 
من اهل فلسطین و ساکن سوریه هســتم، ۸ سال پیش برای ادامه 
تحصیلات به ایران آمدم. چون چیزی به عنوان گذرنامه نداشتم که به 
کشورهای دیگری که از آن ها بورسیه گرفته بودم بروم. به ایران آمدم 
چون هیچ راهی نداشــتم، به هر حال در این کشور موفق شدم، درس 

خواندم و تئاتر کار کردم و در صداوسیما مشغول به کار شدم.
چگونه قبول کردید در این برنامه به زبان فارسی اجرا کنید؟

برنامه »ساعت به وقت قدس« برنامه خوبی است ولی هرچیزی که در 
ایران خوب می شود ادامه پیدا نمی کند! مخاطبان مان شبکه یک را می 
بینند، ولی حقیقت این است که غزه چهار جنگ داشت اما همه برنامه 
هایی که درباره فلسطین پخش می شدند کیلویی ساخته می شدند و 
حتی برخی کارشناسان نیز نکاتی را اشتباه می گفتند. من به زبان فارسی 
اجرایی نداشتم،  اما نمی دانم چرا ناگهانی معروف شدم. پیشنهاداتی 
برای اجرای برنامه طنز سیاسی به من مطرح می شد اما قبول نکردم،  
ولی  زمانی که آقای تاجیک با من درباره این برنامه صحبت کرد چون 
صادق بود و همیشه پشت من بوده و من هم به او اعتماد دارم قبول کردم. 
وقتی دیدم در این برنامه افرادی هستند که سواد دارند و بیشتر از من 
درباره فلسطین می دانند مشتاق تر شدم. آنقدر این برنامه را دوست دارم 

که حتی تکرارهای آن را می بینم.
درباره ویژگی های این برنامه برایمان توضیح دهید.

 تفاوت این برنامه با دیگر برنامه ها در این اســت که با ســند حرف 
می زند. شما خلاصه ای از کل هفته را در آن می بینید و ما از زبان و حرف 
خودشان می گوییم. همه مردم در ایران به خاطر مشکلات اقتصادی 
ضد داستان فلسطین هستند، برخی دیگر نیز فلسطین را دوست دارند 
اما نمی دانند فلسطین چیست! من به راهپیمایی روز قدس با دوستانم 
رفتم و از مردم چند سوال ســاده درباره فلسطین پرسیدم، هیچکس 

نمی توانست جواب دهد.
انتقادی به صداوسیما دارید؟ 

مشکل این است که افراد متخصص در صداوسیما کم هستند. مردم 
من را با این برنامه شناختند و وقتی من را می بینند، می پرسند حرفتان 
درست است؟ واقعیت است؟ شخص تهیه کننده و کیفیت این برنامه با 
توجه به امکانات و پشتیبانی ها، در سطح عالی است، اما آقایان مدیر نه 
قدردانی می کنند، نه زنگ می زنند. مگر نمی خواهند برنامه بهتر شود؟ 
رهبر معظم انقلاب روی موضوع فلســطین تاکید دارند اما اگر سرمایه 
گذاری نکنید قطعا دشمن قوی تر می شــود. اینفلوئنسرهای اروپایی و 
آمریکایی هزاران دلار از اسرائیل پول می گیرند تا این رژیم را تبلیغ کنند. 
شما چگونه می خواهید مخاطب جذب کنید؟ محتوای عمده  برنامه ها روز 
به روز افت کیفیت پیدا می کند. هرکسی کار می کند نیاز به بودجه خوب 
دارد اما بازهم برخی دوستان هستند که به عشق فلسطین کار می کنند.

سخن پایانی...
من چند روز پیش در صفحه مجازی شبکه من وتو یک ویدئو از خودم 
و مجری خانم »ساعت به وقت قدس« دیدم که 2 میلیون و نیم بازدید 
داشــت، الان بازدید کل صفحات صداوسیما جمعا با هم چقدر است؟ 
دشمن دارد پول خرج می کند، شــما هم باید خرج کنید. رهبر معظم 
انقلاب به این موضوعات اهمیت می دهند و قدرت ایران از لحاظ ارتش، 
فناوری و پهپاد، سپاه و.. بالا است اما صداوسیمایش پیشرفت نمی کند. 
من از رهبر عزیز انقلاب می خواهم به صداوسیما نگاه ویژه ای داشته و 
نگاه شان فقط به مدیران نباشد. خودشان تشریف بیاورند و نگاه کنند. 
روز به روز شبکه ها ضعیف می شــوند و وضعیت برنامه ها نیز مشخص 
است. من می خواهم ایشــان از وضعیت مطلع شوند چون فقط ایشان 
می توانند مشکلات را حل کنند. من این کشور را دوست دارم و به دلار 
پول نمی گیرم. حتی به عنوان مجری شبکه یک کارت ورود به سازمان 
صداوسیما هم ندارم اما نمی خواهم شــبکه های خارجی و پلتفرم ها 

جایگزین صداوسیما شوند.

سـاختاری هنرمندانـه در برنامـه ای سیاسـی


